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اقتصاداقتصاد
پیشنهادهایی برای وزیر ابقا شده صمت

یر! سمت منافع مردم باش آقای وز
روز گذشته در جلسه علنی مجلس؛ 

جلسه استیضاح وزیر صمت با حضور 

نمانیـــدگان برگزار شـــد و درنهایت 

مجلس مجددا به فاطمی امین اعتماد کرد. نگاهی به جزئیات 

انتقادهای نمایندگان طراح و موافق استیضاح نشان می دهد 

محور موضوعات و انتقادها به عملکرد وزیر صمت شـــامل 1- 

تولید و کیفیت و واردات خودرو، 2- عدم جلوگیری از افزایش 

قیمت برخی اقلام در حوزه لوازم خانگی و مصالح ساختمانی، 

3- عدم تکمیل ســـامانه جامع تجارت، 4- خام فروشی و عدم 

تامین ماشـــین آلات معدنی، 5- کاهش وزنی صادرات ایران و 

6- عدم تحقق وعده حذف امضاهای طلایی و مسائل نظیر اینها 

بوده است. در ادامه به بررسی عملکرد وزیر صمت در برخی از 

این حوزه پرداخته ایم. بررســـی ها نشان می دهد عملکرد وزیر 

صمت در بخش معدن نســـبتا مطلوب بوده، در بخش تولید 

خودرو عملکرد وزیر قابل دفاع اســـت اما با وضعیت مطلوب 

)فرمان هشـــت ماده ای رئیس جمهور( فاصله دارد؛ در بخش 

حذف امضاهای طلایی عملکردی از وزیر مشاهده نمی شود؛ 

در بخش کاهش وزنی صادرات نیز دلایل این امر بســـیار زیاد 

بوده )از حذف ارز 4200 تا خشکسالی و افزایش مصرف داخلی 

و...( اما وزارت صمت در ارائه گزارش ها از بازارهای صادراتی 

و همچنین گزارش عملکرد تولید و تجارت ضعیف عمل کرده 

است. یکی از نقدهای جدی به وزیر صمت، عدم تکمیل سامانه 

جامع تجارت اســـت. به هرحال با اعتمادی که مجلس به وزیر 

صمت کرده؛ انتظارات تحول از ساکنان ساختمان سمیه بیش 

از گذشته خواهد بود. 

معضل کاهش وزنی صادرات  
یکـــی از نقدهای نمایندگان موافق اســـتیضاح وزیر صمت، 

کاهش حجم صادرات اســـت. در این خصوص بررسی آمارها 

نشان می دهد در هفت ماهه نخست سال جاری میزان مبادلات 

تجاری کشور ۸1 میلیون و 30 هزارتن و به ارزش 60 میلیارد 

و 133 میلیـــون دلار بوده اســـت. این میزان تجارت خارجی، 

در هفت ماهه امســـال به لحاظ ارزشی نسبت به مدت مشابه 

سال قبل حدود 10 درصد افزایش و از حیث وزن 17.6 درصد 

کاهش داشته است. طی این  مدت 61 میلیون و 2۸3 هزارتن 

کالا به ارزش 2۸ میلیارد و 406 میلیون دلار صادر شده که به 

لحـــاظ ارزش 5.6 درصد افزایش و از حیث وزن 1۸.2 درصد 

کاهش نشـــان می دهد. همچنین در این مدت 1۹ میلیون و 

747 هزارتن کالا به ارزش 31 میلیارد و 727 میلیون دلار وارد 

شـــده که از نظر وزنی و ارزشی به ترتیب 15.7 درصد کاهش 

و 14.4 درصد افزایش داشته است. بررسی ها نشان می دهد 

به لحاظ وزنی، صادرات بخش کشـــاورزی طی این مدت 15 

درصد کاهش داشته اســـت. صادرات پتروشیمی و میعانات 

گازی نزدیک به 11 درصد، معدن و صنایع معدنی 3.5 درصد 

و فرش و صنایع دستی نیز کاهش 33 درصدی را تجربه کرده 

است. البته در این معدن صادرات بخش صنعت به جز صنایع 

معدنی رشد 21 درصدی داشته است. 

اگر نگاه منصفانه به دلایل کاهش صادرات داشـــته باشـــیم، 

کاهش صادرات دلایل مختلفی و متفاوتی داشـــته اســـت. 

برای مثال در حوزه کشاورزی یکی از دلایل کاهش صادرات، 

تداوم خشکســـالی شدید در کشور بوده است. در حوزه غذا و 

صنایع غذایی دلیل کاهش صادرات به اذعان صادرکنندگان 

ایـــن بخش، حذف ارز 4200 بوده اســـت. فعالان اقتصادی 

می گوینـــد اعطای ارز ترجیحـــی و اعطای آرد یارانه ای باعث 

شـــده بود قیمت برخی اقلام حوزه غذا و صنایع غذایی بسیار 

ارزان تـــر از قیمت های جهانی باشـــد و همین موضوع قدرت 

رقابت این اقلام را بسیار بالا برده بود. برای مثال امسال صادرات 

ماکارونی، رشته و لازانیا ایران در شش ماهه نخست بیش از 54 

هزار تن به ارزش 21 میلیون دلار بوده که نسبت به شش ماهه 

نخســـت سال 1400 به لحاظ وزنی کاهش 51 درصدی و به 

لحاظ ارزش نیز کاهش بیش از 45 درصدی داشته است. البته 

فعالان اقتصادی می گویند در بلندمدت حذف این رانت ها به 

نفع تولید داخل و صادرات ایران اســـت، چرا که رانت ناشی از 

آن به جیب عده ای محدودی سرازیر می شد. 

همچنین در برخی اقلام همچون بنزین و گازوئیل و گاز طبیعی 

به دلیل افزایـــش مصرف داخل، میزان صـــادرات این اقلام 

کاهش یافته اســـت. در بخش فلزات و صنایع معدنی کاهش 

12 درصدی، محصـــولات فولادی 16 درصدی، فولاد میانی 

54 درصدی و آهن اســـفنجی هم که در شـــش ماهه نخست 

امسال رخ داده را باید با شرایط تقاضای جهانی تحلیل کرد. 

بخـــش دیگر عملکرد وزارت صمـــت در حوزه تجارت خارجی 

مربوط به عملکرد صادرات خدمات فنی و مهندســـی است. 

در ایـــن حوزه بررســـی عملکرد ســـازمان توســـعه تجارت از 

زیرمجموعه های وزارت صمت نشان می دهد در سال 1400 

میزان صادرات خدمات فنی و مهندســـی )حجم قراردادهای 

این حوزه( به دو میلیارد و 305 میلیون دلار رسیده که نسبت به 

رقم 4۹3 میلیون دلار سال 13۹۹ رشد 36۸ درصدی داشته 

است. در چهار ماهه نخست امسال صادرات این بخش 260 

میلیون دلار بوده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد 

31 درصدی نشان می دهد. 

به نظر می رســـد کاهش صادرات بیش از آنکه نتیجه عملکرد 

وزارت صمت باشـــد دلایل مختلفی ازجمله حذف ارز 4200، 

خشکســـالی، افزایش مصرف داخل در نتیجه به صفر رسیدن 

محدودیت هـــای کرونایی )افزایش ســـفرها منجر به افزایش 

مصرف ســـوخت و امثال آن شده( و تحولات جهانی منجر به 

کاهـــش تقاضای فلزات و صنایع معدنی بوده اســـت. اما در 

کنار این موضوعات، وزارت صمت گزارش مســـتندی از دلایل 

این موضوع ارائه نمی دهد. همچنین آمارهای عملکرد تولید 

و تجارت بخش های مختلـــف اقتصادی که به صورت ماهانه 

گزارش می شـــوند، با تاخیر بسیار زیاد منتشر می شود که این 

تاخیر قضاوت در خصوص میزان نقش وزارت صمت در کاهش 

وزنی صادرات را مشـــکل می کند. همچنین این نکته را نباید 

از نظر دور داشـــت که یکـــی از وظایف وزارت صمت )در کنار 

اتاق بازرگانی( ارائه گزارش وضعیت بازارهای صادراتی است 

که مشخص شود دلیل کاهش صادرات به برخی کشورها چه 

مسائلی بوده است. فعالان اقتصادی و تجار می گویند وزارت 

صمت و ســـازمان توسعه تجارت به رغم همه تلاش ها در حوزه 

دیپلماسی تجاری و تسهیل شرایط صادرات، در ارائه گزارش 

از بازارها، ارائه آمارها و اطلاع رسانی دچار ضعف هستند. این 

موضوع تصمیم گیری برای فعالان اقتصادی و تجار را بســـیار 

سخت و دشوار کرده اســـت. این وضعیت را در ارائه آمارهای 

حـــوزه تولید نیز به خوبی می توان مشـــاهده کرد. برای مثال 

هنوز در اوایل آبان ماه، گزارش ماهانه مرداد ماه وزارت صمت 

منتشر نشده است. 

خلف وعده وزیر صمت
در تکمیل سامانه جامع تجارت 

ســـامانه جامـــع تجارت ایـــران که بـــه گفته متولیـــان آن، 

ابرپروژه ای است که با ساماندهی آن گام های تجارت رسمی 

و مسدودسازی امکان قاچاق از مبادی رسمی تحقق می یابد 

و امکان مدیریت هوشـــمند تنظیم بازار فراهم می شـــود، از 

مواردی بود که نماینـــدگان مجلس در انتقادهای خود به آن 

پرداختند. مشـــکلاتی از قبیل عدم تکمیـــل آن و همچنین 

دپوی شدید کالا در این سامانه از محورهای این انتقادها بود. 

البته درخصوص راه اندازی و به کارگیری آن وزارت صمت تنها 

وزارتخانه دخیل در این پروژه نیســـت و وزارت امور اقتصادی  

و دارایی و وزارت راه وشهرســـازی از اجزای موثر این ســـامانه 

هستند. اما به هرحال وزارت صمت میدان دار اصلی راه اندازی 

و به کارگیری این سامانه است. از سال 13۹۹ که مرحله اول 

این سامانه رونمایی شد و علیرضا رزم حسینی، وزیر صمت وقت 

اعلام کرد که 70 درصد از سامانه جامع تجارت تکمیل و فعال 

شده است و وعده داد تا 11 بهمن سال 13۹۹ باقی 30 درصد 

هم تکمیل می شـــود؛ وعده ای که تا امروز عملی نشده است. 

سامانه ای که به عنوان دومین پروژه تحول وزیر صمت در برنامه 

پیشنهادی خود نام برده شده بود و طبق خواست رئیس جمهور 

از وزیر صمت مبنی بر تکمیل آن تا پایان سال 1400، امکان 

پایش و تنظیم بازار، کنترل قاچاق، کنترل محصولات تقلبی، 

شناسایی مودیان و فعالیت های اقتصادی برای اخذ مالیات و 

کنترل رانت و فساد فراهم می شود.

البته پس از تاخیر دوساله که درخصوص تکمیل سامانه جامع 

تجارت رخ داد، کمیسیون اصل ۹0 مجلس به طور جدی این 

موضوع را در دستورکار خود قرار داد. در این خصوص شجاعی، 

رئیس کمیســـیون اصل ۹0 مجلس خرداد سال جاری در این 

خصوص گفت: »طبق آنچه مســـئولان دولت سیزدهم وعده 

داده بودند، قرار بود ســـامانه جامع تجارت تا پایان مردادماه 

امســـال طی دوفاز تکمیل شود که متاســـفانه گزارش های 

دریافتی نشـــان می دهد این مهـــم بازهم در زمان وعده داده 

شده به ســـرانجام نخواهد رســـید.« وی با بیان اینکه به نظر 

می رســـد سامانه جامع تجارت به نوعی به گروگان گرفته شده 

است، می گوید: »امروز مبارزه با قاچاق، وابستگی شدیدی به 

تکمیل و راه اندازی ســـامانه جامع تجارت دارد و چنانچه این 

ســـامانه تکمیل نشود، مبارزه با قاچاق مبارزه موثری نخواهد 

بود.« سیدمحمود نبویان، عضو هیات رئیسه کمیسیون اصل 

۹0 مجلس نیز می گوید: »دبیر شـــورای عالی امنیت ملی در 

جریان نامه نگاری ها به کمیسیون اصل ۹0 بیان داشت برخی 

دستگاه های اجرایی به دلایلی ازجمله عدم توانایی فنی کافی، 

کمبود منابع اعتباری، تغییـــرات پیاپی مدیریتی و نبود عزم 

کافی، اجرای تکالیـــف قانونی خود را به تعویق انداخته اند و 

در این میان گمرک با وجود دریافت اعتبارات مکفی و نیروی 

انسانی ماهر و ایجاد سامانه های داخلی جمع آوری اطلاعات 

مورد نیاز، به طور قابل تاملی از اجرای قانون و ارائه اطلاعات موثر 

به سایر دستگاه ها و مراجع ذی صلاح خودداری کرده است.« 

از این رو به نظر می رســـد انتقاد نمایندگان مجلس از عملیاتی 

نشدن سامانه جامع تجارت علی رغم آنکه طبق پاسخ وزیر در 

جلسه دیروز روزانه پنج میلیون تراکنش در این سیستم اتفاق 

می افتد انتقاد بجایی باشـــد؛ چراکه انجام شدن تمام تعداد 

تراکنش های مرتبط با ســـامانه تجارت در درون این ســـامانه 

و رفع کاســـتی های این بخش نظیر فضای غیرشفاف و عدم 

همکاری دســـتگاه های دخیل مساله ای است که وزیر صمت 

در دوره پس از اعتماد مجدد مجلس به جد آن را پیگیری کند.

عملکرد مطلوب در حوزه معدن 
از دیگـــر محورهای انتقادات نمایندگان مجلس در جلســـه 

اســـتیضاح وزیر صمت، موضوع معدن و زیرمجموعه های آن 

بـــود. این انتقادها که در بخش هایی نظیر عدم تامین و وجود 

تجهیزات کافی و نیروی انسانی برای بخش معادن، خام فروشی 

و عدم فرآوری، عدم واردات ماشـــین آلات معدنی مطرح شد 

موضوعی بود که لزوم مراجعه به آمار این بخش را جهت درستی 

این انتقادها در مقایسه با عملکرد این وزارتخانه روشن می سازد. 

مطابق با آمار و با بررسی های تاریخی ماشین آلات معدنی باید 

به این نکته توجه داشـــت که نیاز این بخش به واردات، حدود 

دوهزار دســـتگاه در سال اســـت که نه تنها واردات این تعداد 

ماشین آلات مورد حمایت قرار نگرفت، بلکه در برهه ای در سال 

13۹۹ واردات ممنوع اعلام شـــد. بااین حال در سال 1401 

این تعداد به هزار و 500 دســـتگاه رسیده است و پیش بینی 

می شـــود تا پایان سال از سقف معمول پیشی بگیرد، بنابراین 

در بخش تامین ماشین آلات معدنی عملکرد وزارت صمت در 

وضعیت مطلوب قرار دارد. 

مســـاله بعدی در حوزه معدن وصـــول حقوق دولتی جاری و 

معوق است، به طوری که در بودجه سال 1400 حد مقرر 10 

هزار میلیارد تومان تکلیف شده بود اما با استقرار سامانه های 

شـــفافیت معادن، وصول حقوق دولتی معوق و تعیین تکلیف 

معادن نامشـــخص از سه هزار معدن به 300 عدد و وصول 1۹ 

هزار و 600 میلیارد تومانی حاصل شد و این عامل باعث شد 

مجلس در سال 1401 سقف 40 هزارمیلیارد تومانی را برای 

حقوق دولتی معادن در نظر بگیرد. علاوه بر این بررسی برداشت 

از معادن با پهپاد جزء مواردی بود که با انجام پروژه اولیه در یک 

استان و ابلاغ به سایر استان ها، روند شناسایی معادن و به روز 

بودن داده های آماری از یک ســـمت و استیفای تمام و کمال 

حقوق دولتی از ســـمتی دیگر انجـــام می گیرد. تهیه ترازنامه 

معدنی از دیگر اقدامات مثبت و قابل دفاع وزارت صمت بوده 

اســـت. از این رو رشد کمی و کیفی رخ داده در حوزه معدن و 

نیاز به زمان در پدیدار شدن تمام مزایای سامانه ها و اقدامات 

حاضر مســـاله ای است که در این مدت کوتاه قابل توجه بوده 

که می تواند در میان مدت اثر خود را نشان دهد. 

هنوز خودرو�یی وارد نشده
درخصـــوص واردات خودرو نیز اگرچـــه موانع قانونی واردات 

خودرو طبق بند چهارم از دستورات هشت بندی رئیس جمهور 

در ســـه ماهه نخست سال 1401 رفع می شد اما تا این لحظه 

خودرویی وارد کشور نشده است، از سویی طی روزهای اخیر 

12 شـــرکت برای واردات خودرو در فهرست واردکنندگان قرار 

گرفته اند. البته با بررســـی فهرست شـــرکت های واردکننده 

مشاهده می شـــود علی رغم اینکه در شـــرایط اجرایی شدن 

آیین نامه واردات خودرو صراحتا نامی از خودروسازان نیامده 

اما با بررســـی اســـامی واردکنندگان مشاهده می شود تقریبا 

تمام شرکت هایی که برای واردات مجاز شناخته  شده اند جزء 

خودروسازان یا زیرمجموعه های خودروسازی کشور هستند. 

لازم به ذکر است وزارت صمت در چندین مرحله زمان واردات را تا 

قبل از شهریور اعلام کرده بود و در شهریور نیز مدعی شد مرحله 

اجرایی واردات خودرو عملا از ابتدای مهرماه آغاز می شـــود 

اما همان طور که گفته شد تا امروز این اتفاق نیفتاده است.

قیمتگذاری دستوری �ک معضل قد�می
یکی از موضوعات چالشـــی در ایران، مســـاله قیمتگذاری 

دستوری است، از سویی تولیدکنندگان وزارت صمت را متهم 

به نابـــودی تولید از طریق قیمتگذاری و ســـرکوب قیمت ها 

می کننـــد، در ســـوی دیگر نمایندگان مجلـــس وزیر صمت 

را بابت عـــدم کنترل قیمت ها مواخـــذه می کنند. »افزایش 

۸4 درصـــدی قیمت ســـیمان و افزایش 35 درصدی ســـود 

آن؛ افزایـــش 1۹ درصدی قیمت آهن؛ دپوی لاســـتیک در 

کارخانه های تولیدکننده؛ دپوی شدید کالا در سامانه جامع 

تجارت، عدم رسیدگی درخصوص صلاحیت کالاها مخصوصا 

لوازم خانگی، یدکی، افزایش قیمت لوازم خانگی ۸0 تا 150 

درصد« اینها تنها بخشـــی از انتقادهـــای نمایندگان موافق 

اســـتیضاح وزیر صمت بوده اما در سوی دیگر تولیدکنندگان 

مرتبا به ســـرکوب قیمت ها معترضند. بررســـی عملکرد وزیر 

صمت در ایـــن حوزه دو رویکرد متفاوت را نشـــان می دهد. 

وزارت صمت در حوزه خودرو با تســـهیل ورود خودرو به بورس 

سعی دارد خودروسازان را از زیان های قیمتگذاری دستوری 

برهاند اما در ســـوی دیگر اعتراض تولیدکنندگان بخش های 

دیگر همچنان بی پاسخ مانده است. 

تولید خودرو تاحدودی مطلوب
ازجملـــه حوزه های تحت مدیریـــت وزارت صمت که موافقان 

استیضاح نســـبت به آن انتقاد داشتند صنعت خودروسازی 

بود. محور انتقادهای موافقان اســـتیضاح وزیر صمت در این 

خصـــوص را می توان در تعداد تولید، کیفیت، تعلل در تهیه و 

ابلاغ آیین نامه واردات و سهیم بودن شرکت های تولید خودرو 

و مونتاژکار در واردات آن دانســـت که به ترتیب به این مسائل 

پرداخته خواهد شد. حجم تولید و کیفیت آن تقریبا پای ثابت 

نطق تمام موافقین اســـتیضاح وزیر صمت بود. مساله ای که 

نشان دهنده بغرنج بودن این بخش و نیاز به اجرای یک برنامه 

تحولی برای تغییر فضای حاکم بر این بخش را بیش  از پیش لازم 

می دارد. رئیس جمهور نیز در بازدید سرزده اسفند سال 1400 

از کارخانه ایران خودرو و در هشـــت فرمان، دستور رفع سریع 

این چالش ها را به مسئولان مربوطه ابلاغ کرد. این دستور که از 

مواردی کمی و عددی نظیر افزایش 50 درصدی تولید خودرو 

سال جاری نسبت به سال قبل و جایگزینی خودروهای قدیمی 

با تولیدات جدید و موارد کیفی نظیر حذف قرعه کشی و انجام 

واردات را شامل می شد. بررسی عملکرد خودروسازان در حوزه 

تولید نشان می دهد تولیدات ایران خودرو در هفت ماهه 1401 

رشـــد 26 درصدی نسبت به شـــش ماهه سال 1400 داشته 

است. درخصوص سایپا، عملکرد خود شرکت چندان قابل دفاع 

نبوده اما در شرکت های اقماری حوزه تولید خودروهای تجاری 

و سنگین عملکرد شرکت ها مطلوب بوده، از سویی خودروهای 

ناقص از حدود 170 هزار خودرو در آذر سال 1400 هم اکنون 

به صفر رسیده است.

انتقادی که رفع شده بود
شرکت در قرعه کشی خودرو از لوازمی بود که در شرایط پیشی 

گرفتن تقاضا از عرضه به ذهن مجریان رسید که از همان ابتدا 

اصل این روش موردانتقاد قرار گرفت و اتفاقا جزء دســـتورات 

رئیس جمهور به خودروســـازان و موارد انتقادی نمایندگان در 

جلسه دیروز بود. در مقابل این روش نیز ایده عرضه خودرو در 

بورس کالا در پاسخ به این فرمان و رفع انتقاد انجام گرفت. این 

راهکار که به علت محیط شـــفاف بورس نسبت به بازار معمول 

خریدوفروش می تواند باعث کاهش هزینه های جانبی مربوطه 

شود، علاوه بر این همواره بیان می شود قیمتگذاری دستوری 

هم به ایجاد رانت برای افراد دارای ارتباط منجر می شود و هم 

برای تولیدکنندگان زیان ایجاد می کند. از این رو ســـخنگوی 

وزارت صمت در مهر سال جاری با اشاره به افزایش تولید خودرو 

و اینکه قرعه کشی برای جز تعدادی از محصولات ایران خودرو 

)که آنها نیز تا پایان سال خارج خواهند شد( حذف شده و این 

تعداد محصولات توسط خود شرکت عرضه خواهند شد، خبر از 

حذف قرعه کشی در سامانه خودرو داد تا دیگر فروشی در قالب 

سامانه یکپارچه نخواهد باشد و شرکت های خودروساز از طریق 

سایت های فروش خود برای عرضه محصولات اقدام  کنند.

واگذاری خودروسازی شا�د وقتی د�گر
از دیگر محورهای انتقاد نمایندگان به وزیر صمت مساله واردات 

خودرو و همچنین واگذاری ســـهام خودروسازان بوده است. 

درخصوص واگذاری ســـهام نیز ســـازمان خصوصی با مطرح 

کردن سه شرط و با فرض برآورده شدن این شروط با آن موافقت 

کرد. رئیس ســـازمان خصوصی سازی با بیان این نکته که این 

دو خودروساز از زیرمجموعه وزارت صمت و سازمان گسترش 

و نوســـازی صنایع ایران بوده و در سال های گذشته وام هایی 

دریافت کرده اند، بیان داشـــت که برای ضمانت وام هایشان 

سهام دولتی را در وثیقه بانک ها قرار دادند که تاکنون تسویه 

نشده است، بنابراین ســـازمان خصوصی سازی تا آزادسازی 

وثیقه، امکان عرضه ســـهام این دو خودروساز را ندارد. شرط 

دیگر نیز مربوط به ســـهام های دولتی 5 درصدی ایران خودرو 

و 17 درصدی سایپاســـت که غیر از این سهام های وثیقه ای 

که طلایی محسوب می شـــود، این دو خودروساز سهام های 

درون سازمانی )تودلی( هم دارند که باید همراه با سهام دولتی 

واگذار شـــود. اما آخرین موردی که سازمان خصوصی سازی 

واگذاری دو خودروساز را منوط به آن کرده مساله سهام درونی 

)تودلی( 35 تا 40 درصدی این دو شـــرکت به اضافه ســـهام 

برخی شـــرکت ها که مجوز وکالت فروش به دولت را داده اند، 

مثل صندوق بازنشســـتگی کشـــوری بوده که باید با ســـهام 

وثیقه نزد بانک ها تجمیع شـــوند که متقاضی انگیزه بیشتری 

برای خرید ســـهام داشته باشد. از این رو و با سر آمدن مهلت 

شش ماهه رئیس جمهور به نظر می رسد سه شرط مدنظر سازمان 

خصوصی ســـازی تاکنون تحقق  نیافته است تا روند واگذاری 

این دو خودروساز به بخش خصوصی انجام گیرد. 

توقف انتشار گزارش کیفیت خودرو! 
یکـــی از انتقادهای پرتکرار به وزیـــر صمت، موضوع کیفیت 

خودرو اســـت. در ماه های گذشته ســـازمان استاندارد اعلام 

کرد برخی از خودروهای کم کیفیت باید از رده خارج شوند که 

این موضوع در حال انجام است و خودروسازان نیز در مقاطع 

مختلف از خودروهای جدید رونمایی می کنند. اما نکته قابل 

تامل اینکه انتشـــار گزارش ارزشیابی کیفی خودرو که توسط 

شـــرکت بازرسی کیفیت و اســـتاندارد ایران منتشر می شد از 

آذرماه سال 1400 متوقف شده است. درخصوص جایگزینی 

خودروهای جدید و توقف تولیـــد برخی خودروهای داخلی 

قدیمـــی نیز برخی منتقدان می گویند حذف این خودروها از 

ســـبد تولید خودروسازان بدون ایجاد پلتفرم های جدید برای 

خودروهـــای جدید نه تنها منجر به بهبود کیفیت خودروهای 

داخلی نمی شـــود، بلکه صرفا با تغییرات شکلی ناچیز در پی 

دور زدن قیمت گذاری دستوری است.

f a r h i k h t e g a n o n l i n e

اخبار کوتاه

پیش بینی اوپک از رشد تقاضای نفت
اوپک در گزارش دورنمای نفت جهان 2022، دورنمای تقاضای جهانی برای 

نفت در میان مدت و بلندمدت را افزایش داد. به گزارش پژوهشکده پولی بانک 

مرکزی، اوپک در این گزارش اعلام کرد تقاضای جهانی برای نفت سال آینده به 

103 میلیون بشکه در روز خواهد رسید که 2.7 میلیون بشکه در روز افزایش 

در مقایسه با سال 2022 نشان می دهد 1.4 میلیون بشکه در روز بیشتر از 

پیش بینی سال گذشته این گروه برای 2023 است. اوپک دورنمای تقاضا 

برای نفت در میان مدت، تا سال 2027 را بالا برد و دورنمای تقاضا برای نفت را 

تا پایان این مدت به میزان دو میلیون بشکه در روز در مقایسه با پیش بینی سال 

گذشته افزایش داد. دلیل پیش بینی بالاتر اوپک از تقاضای جهانی برای نفت، 

بهبود تقاضایی است که امسال و سال آینده پیش بینی می شود و تغییر تمرکز 

از گذار انرژی به امنیت انرژی است. اوپک اکنون انتظار دارد تقاضا برای نفت 

در سال 2030 به 10۸.3 میلیون بشکه در روز برسد که بالاتر از پیش بینی 

سال گذشته اوپک برای سال 2023 است. در بلندمدت، اوپک انتظار دارد 

تقاضای جهانی برای نفت در ســـال 2045 به 10۹.۸ میلیون بشکه در روز 

صعود کند که بالاتر از 10۸.2 میلیون بشکه در روز است که این گروه سال 

گذشته پیش بینی کرده بود. اوپک انتظار دارد سهم بازار این گروه افزایش پیدا 

کند اما تولید اوپک در سال 2027 نسبت به سال 2022 کمتر خواهد شد. 

در گزارش بازار نفت ماهانه این گروه که 12 اکتبر منتشر شد، اوپک برآوردش 

از رشد تقاضای جهانی برای نفت در سال 2022 را با اشاره به قرنطینه های 

کووید چین، موانع اقتصادی در اقتصادهای توسعه یافته و فشارهای تورمی 

در سراسر جهان، به میزان 460 هزار بشکه در روز کاهش داد. در این گزارش 

اوپک پیش بینی کرده بود تقاضای جهانی برای نفت امســـال 2.6 میلیون 

بشـــکه در روز رشد کرده و به ۹۹.7 میلیون بشکه در روز می رسد. همچنین 

پیش بینی رشد تقاضای جهانی برای نفت در سال 2023 را به میزان 360 

هزار بشکه در روز کاهش داده و 2.3 میلیون بشکه در روز برآورد کرده بود. بر 

اساس گزارش اویل پرایس، اوپک پلاس در نشست پنجم اکتبر، کاهش هدف 

تولید به میزان دو میلیون بشکه در روز را تصویب کرد. 

افت چشمگیر فروش پوشاک
عضو هیات مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان پوشاک از افت حداقل 

70 درصدی فروش آنلاین پوشاک و حدود 50 درصدی در فضای فروشگاهی 

در پی اختلال در اینترنت و ناآرامی های اخیر خبر داد و گفت: »در این شرایط 

باید بسته های حمایتی کوتاه مدت برای کسب و کارها در نظر گرفته شود.« 

مجید افتخاری در گفت وگو با ایســـنا، با اشـــاره به آسیب به کسب وکارهای 

اینترنتی به دلیل قطعی اینترنت، گفت: »در پی ناآرامی های اخیر کسب و کارها 

دچار کاهش تقاضا شده اند و شرایط از زمان شروع کرونا به مراتب وخیم تر است. 

با وجود اینکه ابتدای فصل است، مشاهدات میدانی نشان می دهد اغلب 

فروشگاه داران کالاهای جدید فصل را به بازار نیاوردند یا درصد آن بسیار ناچیز 

است.« وی با بیان اینکه بسته بودن محیط کسب در ساعات طولانی و قطعی 

اینترنت کسب و کارها را دچار چالش کرده، اظهار کرد: »در این شرایط دولت 

باید از مطالبات خود صرف نظر یا آنها را به تعویق بیندازد و کمک کند کسب 

و کارها ازبین نروند. اما این موارد محقق نشده است. از طرف دیگر اعلام شده 

به کسب و کارهای اینترنتی کمک می شود، اما برنامه مشخص اعلام نشده 

است.« افتخاری از افت حداقل 70 درصدی فروش آنلاین پوشاک و حدود 

50 درصدی در فضای فروشگاهی خبر داد و گفت: »با توجه به اینکه صنعت 

پوشاک خصوصی است و وابستگی به نهاد خاصی ندارد، در این شرایط باید 

بسته های حمایتی کوتاه مدت برای کسب و کارها در نظر گرفته شود.« وی در 

پایان گفت که برخی کارخانه ها در حال تعدیل نیرو هستند که این موضوع 

چالش های جدیدی ایجاد خواهد کرد. در این شـــرایط راحت ترین حمایت 

دولت می توانست تعویق هزینه های تامین اجتماعی باشد.«

مصرف آب تهران از تولید پیشی گرفت
مدیر بهره برداری از تاسیســـات آبفای تهران گفت: »تولید آب شـــرب تهران 

حدود 33 هزار لیتر و مصرف 40 هزار لیتر برثانیه است که این فاصله 7 هزار 

لیتری، از ذخیره مخازن تامین می شود.« به گزارش تسنیم، ملکوتی، مدیر 

بهره برداری از تاسیسات آبفای تهران اظهار داشت: »براساس اطلاعات مرکز 

کنترل آب تهران، مصرف لحظه ای شـــهروندان ساکن در شهر تهران حدود 

40 هزار لیتر بر ثانیه و حجم ذخیره آب شـــرب این شهروندان یک میلیون و 

230 هزار مترمکعب است که با وضعیت نرمال ما حدود 170 هزار مترمکعب 

فاصله دارد.« وی افزود: »به دلیل خشکسالی های پی در پی که اتفاق افتاده و 

بارش هایی که در پاییز با تاخیر انجام خواهد شد، حجم ذخیره سدها، امسال 

نســـبت به ســـال 1400، 1۹ درصد، و سال 13۹۹، 52 درصد و با وضعیت 

نرمال 50 درصد کاهش پیدا کرده اســـت.« مدیر بهره برداری از تاسیسات 

آبفای تهران ادامه داد: »شهروندان ساکن شهر تهران از مصارف غیرضروری، 

مانند استفاده از آب شرب برای شست وشوی محوطه ها، پارکینگ ها و سایر 

مشاعات خودداری کنند و به فرزندان شان هم این آموزش های لازم را بدهند و 

از آموزگاران و معلمان نیز خواهش می شود موارد استفاده صحیح از آب شرب 

را در کلاس های درس به دانش آموزان آموزش دهند تا بتوانیم با کمک یکدیگر 

از هدررفت منابع جلوگیری کنیم.«

صادرات گاز به ارمنستان 2 برابر می شود
ایران و ارمنستان یادداشت تفاهم همکاری اقتصادی در بخش انرژی امضا 

کردند. به گزارش ایسنا و به نقل از وزارت نفت، مجید چگنی، معاون وزیر نفت 

در امور گاز در این باره گفت: »امروز )سه شنبه، دهم آبان ماه( هم زمان با سفر 

نیکول پاشینیان، نخست وزیر ارمنستان به ایران، ضمن امضای یادداشت 

تفاهم همکاری با این کشور، تمدید قرارداد تهاتر گاز با برق تا سال 140۹ 

نیز از سوی تهران و ایروان امضا شد.« وی ادامه داد: »بر این اساس متناسب با 

افزایش حجم گاز صادراتی، ضریب تهاتر برق نیز اصلاح می شود.« مدیرعامل 

شرکت ملی گاز ایران تصریح کرد: »اکنون روزانه یک میلیون مترمکعب گاز 

به ارمنستان صادر می کنیم که این مقدار براساس تفاهمنامه جدید دو برابر 

می شود.« نیکول پاشینیان، نخست وزیر ارمنستان به دعوت رسمی ابراهیم 

رئیسی، رئیس جمهوری امروز )سه شنبه، 10 آبان ماه( در صدر هیاتی بلندپایه 

از مقام های سیاسی و اقتصادی وارد تهران شد و در  مجموعه سعدآباد مورد 

استقبال رسمی قرار گرفت.«

میثم اکبری
خبرنگار گروه اقتصاد


